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Somsikov A.I. 

 

Etymology of the word МОСКВА 

Let us start with the well-known metaphor (Fig. 1). 

 
Fig. 1. Donbass is the HEART of Russia. 

If Donbass is the HEART of Russia, then Moscow is its BRAIN (МОЗГ in Russian, 

pronounced as МОСК – MOSC). The original form is МОСКОУ, written with the letter ОУК 

cancelled by Peter the Great. Such pronunciation is entirely preserved in English, and in French, 

though in abbreviated pronunciation of MOSCU, but still spelt as MOSCOU. 

We are interested in Russian acronyms. The primary word is МОСКОВ, similar to 

РОСТОВ, fully preserved in derivatives – Moscovsky, Moscovskaya. The genitive case of 

РОСТОВ and МОСКОВ sounds like РОСТОВA and МОСКОВA, what gives a secondary 

abbreviation – МОСКВА. In difficult conditions, we say: "It has to be thought over (обМОЗГовать 

in Russian). Here is МОСКовия, МОСКовский, МОСКва. 

It is clear that the destruction of Russia should begin with the damage of its МОЗГ (brain) 

(Fig. 2-7). 

 
Fig.2. Metaphor: little David strikes the mighty Goliath with  

hitting his head, i.e. its МОСК or МОЗГ. 
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Fig.3. Burning of MOSCOW by Tokhtamysh 

 

Fig. 4. Capture of MOSCOW by the usurper Peter 

 

Fig. 5. Burning of MOSCOW by Napoleon 
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Fig. 6. Defeat of Kremlin by the Bolsheviks on 15 November 1917 

 

Fig. 7. 1941. The Germans already see the suburbs of MOSCOW through binoculars 

 

Fig. 8. 1993. "Liberalism" in MOSCOW 

 

While MOSCOW is the brain (МОЗГ), Donbass, the HEART of Russia, cannot be defeated. 

By the way, the surname Мозговой also means МОСКОВСКИЙ (Moscow) (Fig. 9). 
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Fig. 9. Hero of  Donbass, Aleksey Mozgovoy – MOSCOVSKY 

By the way, Moscow is closely associated with the word МОСЬКА (pug), that has become 

popular at the time of I.A. Krylov's creation of the fable "Elephant and PUG" (late 1808). It 

compares Russia, which suffered an unfortunate defeat on 12 June 1807 at the time of Friedland, 

and the victorious Napoleonic France, metaphorically represented by the Elephant of the Bastille 

(Fig. 10). 

 
Fig. 10. The Elephant of the Bastille. The idea was suggested by Napoleon in 1808 

 And the word МОСЬКА stands for a frightened tiny dog. Her stupid and snub-nosed snout 

gave another derivative МАСКА (disguise). Emperors Pavel Petrovich and his son Alexander 

Pavlovich were snub-nosed.  

But how do the French themselves pronounce the word Moscow? Moscou. The origin of the 

word МОСЬКА is clear. It is just Moscow in the French pronunciation. 

The development of the word МОСЬКА, which further enhances its littleness, is мошка 

(blackfly), formed by the change of pronunciation of С to Ш. It is an almost invisible insect, 

observed already as a point. 

Then comes the word мушка (midge), which undoubtedly means that the first vowel in the 

word MOSCOU was also the double vowel of ОУК – МОУСКОУ with two variants of stress and 

their further abbreviations МОСК and МУСК, forming vowel intercharge of О and У. 

This is where the word муха (fly) comes from 

(http://sciteclibrary.ru/rus/catalog/pages/13865.html). 

 

Примечание. Это перевод с русского языка на английский. Оригинальный авторский 

текст дается ниже. 

http://sciteclibrary.ru/rus/catalog/pages/13865.html
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    Сомсиков А.И. 

Этимология слова МОСКВА 

 
Начнем с известной метафоры (рис. 1). 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Рис. 1. Донбасс – СЕРДЦЕ России. 
 

Но если Донбасс это СЕРДЦЕ России, то Москва – ее МОЗГ (в устном произношении – 

МОСК). В исходном виде, несомненно, МОСКО У, на записи через отмененную Петром 

букву ОУК. Такое произношение целиком сохранилось в английском, а по-французски, хотя 

и в сокращенном произношении МОСКУ , но на записи в побуквенном ее прочтении 

MOSCOU – тоже МОСКОУ. 

 
Нас же интересуют русские сокращения. Первичным является слово МОСКОВ, 

аналогично РОСТОВ, полностью сохранившиеся в производных – МОСКОВский, 

МОСКОВская. Родительный падеж РОСТОВА, МОСКОВА дает вторичное сокращение – 

МОСКВА. В сложных условиях мы говорим: «Это надо обМОЗГовать», то есть 

«обМОСКовать». Откуда – МОСКовия, МОСКовский, МОСКва. 
 
     Понятно, что уничтожение России должно начинаться с поражения ее МОЗГА (рис. 2 – 7).  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

Рис.2. Метафора – маленький Давид поражает могучего Голиафа ударом в голову, то есть в 

МОСК или МОЗГ 
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Рис.3. Сожжение МОСКВЫ Тохтамышем  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

Рис. 4. Захват МОСКВЫ лжецарем Петром  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

Рис. 5. Сожжение МОСКВЫ Наполеоном  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

Рис. 6. Разгром Кремля большевиками 15 ноября 1917 года 
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Рис.7. 1941 год. Немцы уже видят в бинокль пригороды МОСКВЫ  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

Рис.8. 1993 год. «Либерализм» в МОСКВЕ 
 
 

И пока МОСКВА остается МОЗГОМ, сердце России – Донбасс не победить. 

Кстати, фамилия Мозговой тоже означает МОСКОВСКИЙ (Рис.9). 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

Рис. 9. Герой Донбасса Алексей Мозговой – МОСКОВСКИЙ. 

 

К слову Москва вплотную примыкает слово МОСЬКА. Получившее популярность 

в эпоху создания И.А. Крыловым басни «Слон и Моська» (конец 1808 года). 

 

В которой сопоставляются потерпевшая досадное поражение 12 июня 1807 году при 

Фридланде Россия и победившая наполеоновская Франция, метафорически представленная 

Слоном Бастилии (рис. 10). 
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Рис. 10. Слон Бастилии. Идея предложена Наполеоном в 1808 году. 

 

А словом МОСЬКА обозначается психованная от страха крохотная собачонка. Ее 

тупорылая и курносая мордочка дала еще одно производное – МАСКА. Курносыми были 

императоры Павел Петрович и его сын Александр Павлович.  
Но как при этом сами французы произносят слово Москва? – Моску  (Moscou). 

Отсюда ясно происхождение слова МО СЬКА. Это просто «Москва» во французском 

произношении. 
 

Развитием слова «мо ська», дополнительно усиливающим ее малость, является 

«мошка», образуемая сменой произношения «С» на «Ш». Почти неразличимое насекомое, 

наблюдаемое уже как точка. 
 

Затем возникает «мушка», несомненно, означающее, что и первая гласная в слове 

МОСКОУ тоже была двугласием ОУК – МОУСКОУ. С двумя вариантами ударений -

МО УСК и МОУ СК и последующих сокращений МОСК и МУСК. Образующих 

«чередование гласных О и У».  
А от нее уже просто «муха» http://sciteclibrary.ru/rus/catalog/pages/13865.html .  

 


